合  肥  学  院
第一学年第 2 学期
中级英语2  课程
教
案
总学时／周学时：             80       /     6    
开课时间：                第二学年 第2学期       
授课年级、专业、班级：___英语专业  二年级_______

    使用教材：              《现代大学英语精读4》（第二版）
系（院）别/教研室：      外国语言系__/_英语教研室       

授课教师：                  朱乐琴    汤琳_____________
	本课程（模块）教学目标
1) To use the theories and professional knowledge to conduct research, data collection and integrated analysis in order to nurture Ss’ ability to acquire knowledge and information;

2) To improve Ss’ organization capacity and overall thinking capacity;

3) To develop the sense of innovation and the initial capacity to carry out research;

4) To improve the comprehensive use of Ss’ language ability and independently analysis practical problems;

5) To learn the basic reading skills and characteristics of the style;

To expand vocabulary and broaden Ss’ horizon;

	本课程（模块）教学方法
Teaching Methods:   1) Lecture      2) Demonstration      3) Discussion  

1) 课堂讲解为主导，多媒体教学、教辅书自学和教师授课等教学手段相结合。 
2) 注重学生实践能力培养，在课堂教学中，在教师指导下，适当采用互动式的教学方法，如小组讨论、双人对话、模拟活动、表演等以学生为中心的任务型教学模式，开展各种有趣的课堂语言交际活动。 
3) 采用提问、口头报告、听写、背诵等方式检查学生对已学知识的熟练程度。 
4) 课内和课外有机结合，重在培养学生的自学能力。 
5) 课堂巩固和总结报告环节，主要采用翻译、听写、口头报告、提问等方式。 


	学生创新精神和实践能力培养方法
1) 采用多媒体教学、课外自学和课堂教学相结合的方法。重点是开展以培养学生交际能力为中心的各种活动，如：组织视听活动、围绕课本主题展开讨论和辩论等。
2) 师讲解与学生实践相结合，体现“以学生为中心”的思想，把学生的生活、学习和兴趣融入教学中，所有课程实现比较人性化的小班教学，加强师生互动。
3) 课堂上以学生为主体，采用互动式的教学方法，教师起到启发、引导、组织和监督的作用。在课题上组织开展各种有趣的语言交际活动，如围绕课文主题展开讨论，运用课文中的词语结构等进行游戏，双人对话，小组讨论，演讲辩论，集体表演等，鼓励学生积极参与，培养学生的语言应用能力。同时充分利用现代化的教学设施和多媒体网络技术，开展视听说练习，丰富课堂活动和内容，激发学生学习英语的兴趣。
4) 注重课内和课外的有机结合，积极开展课外语言学习和应用环境的建设，尽可能多地为学生提供接触和操练英语的场所和机会，培养学生的自学能力。指导学生进行课外阅读，要求学生自主阅读量大约为课内阅读量的两倍以上；指导学生听英语调频节目，如CRI、VOA、BBC等；鼓励学生积极参加外文系举办的各种活动，如英语沙龙，英语角，英语竞赛等。进一步建设和完善多媒体网络教学系统，使学生可以在多媒体自学中心或通过校园网，随时随地进行符合个人需求的自主学习，并有可能通过网络平台进行师生间、同学间的交流和提问答疑。

	教材选用原则
普通高等教育“十一五”国家级规划教材

	考核方式
本课程的测试着重检查学生的英语语言基础和运用能力。考核采取两种形式：形成性考核和课程终结考试，即:学生最终成绩=N+2

N+2考核方式：
“N”指平时成绩，占50%，包括专项设计20%， 综合考核10%，测验20%；
“2”指课堂笔记和期末考试，课堂笔记占10%，期末考试占40%。



	教学参考资料
1) 现代大学英语精读4 杨立民 徐克容 外语教学与研究出版社2002.8

2) 现代大学英语精读4（教师用书）杨立民 徐克容外语教学与研究出版社2002.11

3) 新编高等学校英语专业四级考试指南 陈汉生 上海外语教育出版社
4) Kay Cullen、Howard Sargeant.《钱伯斯英语短语动词词典》.北京：外语教学与研究出版社,1998，12.

5) Penny Hands.《钱伯斯英语惯用语词典》.北京：外语教学与研究出版社,1998，12.

6) 胡文仲.《英美文化辞典》.北京：外语教学与研究出版社,1997，
7) Charles Alderson、Cardine Clapham and Dianne Wall.《语言测试的设计与评估》.外语教学与研究出版社,2000.

8) 《剑桥国际英语词典》（英汉双解）、《英汉大词典》和简易的英英词典（Oxford Advanced English Dictionary 以及Longman Dictionary of Contemporary English）等各类英语词典；
9) 有关英语专业书籍等。

	对教案的分析总结
本课程是英语专业基础技能课，其主要目的在于主要通过语言基础训练与篇章讲解分析。同时教师还需要指导学习方法，培养其逻辑思维能力和自学能力和对学生文化素养的培养。基础阶段的英语语言学习在很大程度上是要通过课堂教学进行的。课堂中必须坚持精讲、多练、以练为主的原则。结合实际吸收各种教学法的优点，注重对学生创新精神和实践能力的培养。仔细剖析教材的重点难点，同时也要根据不同班级学生的等特点，因材施教。每讲解完一个单元要有总结，针对个别问题提出解决办法，适时适当地改变教学方式，以更好适应教学目的。
该教案的编写清晰合理科学，充分考虑了老师和学生之间的互动关系，尊重教学规律，具有较强的实践性。



	周  次
	第  1-3  周
	授课时间
	

	章  节
名  称
	Unit 1 Thinking as a hobby +专四模考

	授  课
方  式
	理论课（  √ ）、实验课（     ）
上  机（    ）、 其他方式（   ）
	教学
时数
	14

	教学目标
	1. Introduction to the Text

2. Explanation of the text in detail
3. Vocabulary & Grammar

	教  学
重  点
难  点
	重点；了解作者及其背景知识；比较春耕对于东西方劳动人民意义的同异
难点；掌握文章基本的写作结构和写作风格； 学习不同文体的写作技巧

	教  学
方  法
	1. Grammatical teaching approach

2. Communicative teaching approach
3. Multi-media teaching

	教学
过程

	1.   Warming-up: 

1)   Students’ presentation 

2)   Pre-reading activities on page 33

3)   a discussion on the following topics:

a) What are your hobbies? Do you like thinking?

b) Do you like the text or not? Why?

c) Why does the writer use this title?

2.  Background information   

3.  Detailed discussion of language points（See notes of the text）
4.  Summary and retelling

1) Writing style

2) Discuss the title

5.  Further reading: read the complete article of Thinking as a Hobby
6.  Exercises

7.  Writing Tasks: 

1) Defining style (II)

    2) Loose sentence, periodic sentence, balanced sentence   




	周  次
	第  3-5  周
	授课时间
	

	章  节
名  称
	Unit 2  Spring Sowing



	授  课
方  式
	理论课（  √ ）、实验课（     ）
上  机（    ）、 其他方式（   ）
	教学
时数
	14

	教学目标
	1. Introduction to the Text

2. Explanation of the text in detail
3. Vocabulary — pretend, compare, burst, dot, rebel 
4. Grammar Sentence analysis；Some uses of “as”；Absolute construction；Tenses & verb forms

	教  学
重  点
难  点
	Focus: 

1. The emphasis in teaching should be on content and clear presentation.

2. Emphasize the importance of understanding the values and moral principles of life, the nature of happiness.

3. Let students understand that in Ireland at that time, most people still depend on farming for a living, and the main crop was the potato. Modern science and technology had not yet caught up with the land. There was little machinery. Practically everything was still done by hand. A typical farmer believed in traditional virtues: hard work, simple living, discipline, and above all, a strong sense of responsibility, responsibility for the happiness of your wife/husband, parent, and children.

Difficult points:

1. Liam O’Flaherty is considered one of the most important modern Anglo-Irish authors together with James Joyce. He was born in 1896 on an island in Ireland, which must have had very big influence on his character as well as on his writing. He once said: “I was born on a storm-swept rock and hate the soft growth of sun-baked lands where there is no frost in men’s bones.” 

2. “Spring Sowing” is taken from the author’s first collection of short stories which bears the same title published in 1924. The story describes the first day of the first spring planting of a newly-wedded couple against the backgrounds of a traditional agricultural country. 

3. In Ireland at that time, most people still depend on farming for a living, and the main crop was the potato. Modern science and technology had not yet caught up with the land. There was little machinery. Practically everything was still done by hand. A typical farmer believed in traditional virtues: hard work, simple living, discipline, and above all, a strong sense of responsibility, responsibility for the happiness of your wife/husband, parent, and children.

	教  学
方  法
	1. Grammatical teaching approach

2. Communicative teaching approach
3. Multi-media teaching

	教学
过程

	1.   Warming-up: 
1) What do you think of the title? What were they sowing? How did they sow it?

2) What were the newly-married couple sowing in the story? What were the life ambitions of the young couple? Is there any difference between the husband and the wife? What?
2.   Background information   

3.  Detailed discussion of language points（See notes of the text）
4.  Summary and retelling

3) Writing style

4) Discuss the title

5.  Exercises

6.  Writing Tasks: 

1) Defining style (II)

    2) Loose sentence, periodic sentence, balanced sentence  




	
周  次
	第  5-7  周
	授课时间
	

	章  节
名  称
	Unit 4    Lions and Tigers and Bears + 专四模考

	授  课
方  式
	理论课（  √ ）、实验课（     ）
上  机（    ）、 其他方式（   ）
	教学
时数
	14

	教学目标
	1. 掌握specific words 等重点词汇和短语的意义及用法.
2. 掌握、运用简单的修辞手法：onomatopoeia, euphemism, irony
3. 通过句子释义，理解课文中难句。
5. 通过篇章结构分析，掌握文章的主旨大意和写作方法。

	教  学
重  点
难  点
	1． 重点：掌握specific words, 重点词汇及其同义、同形词辨析。
2．难点： onomatopoeia, euphemism, irony and rhythmic writing写作修辞手法。

	教  学
方  法
	1. Grammatical teaching approach

2. Communicative teaching approach
3. 讲授＋问答＋讨论＋练习

	教学
过程

	Teaching Schedule:

1. Warming-up Questions & Check on preview (1 period)
1) Why or why not some New Yorkers like Central Park? 

2) Describe, in imitation of this text, your first visit to the Summer Palace or the West Lake or a similar place in your locality, combining narration of travel experience interspersed with comments.

3) Why do you think the author wrote this essay?
2. Background information (1 period)

3. Detailed discussion of language points (6 periods)

4. Summarizing, retelling and further discussion (2 period)

5. Exercises (2 periods)

6. Reinforcement (2 period)






	周  次
	第  7-9  周
	授课时间
	

	章  节
名  称
	Unit 6    The Telephone

	授  课
方  式
	理论课（  √ ）、实验课（     ）
上  机（    ）、 其他方式（   ）
	教学
时数
	12

	教学目标
	1) 了解电话的发明史
2) 现代化的通讯设备给人们的生活带来的正面的、负面的影响
3) 掌握叙述文的逻辑组织结构

	教  学
重  点
难  点
	1． 重点： 写作技巧
                   a. 叙述文的逻辑组织结构
b. 段落之间的平稳的过渡
c. 具有地方文化特色的语言
2．难点： 语言理解

	教  学
方  法
	1. Grammatical teaching approach

2. Communicative teaching approach
3. 讲授＋问答＋讨论＋练习

	教学
过程

	Teaching Schedule:

1. Warming-up Questions & Check on preview (1 period)

1) Should we always embrace the new because what is new always means progress, and what is good progress?

2) Why is it that people are often so nostalgic? Do you think it is a good thing for people to remember the past with fondness?

3) Could you imagine the life without the telephone ?

4) When did the telephone came to your life?   

5) How do you think the telephone relates to you and your life respectively?

2. Background information (1 period)

3. Detailed discussion of language points (6 periods)

4. Summarizing, retelling and further discussion (1 period)

5. Exercises (2 periods)—Theme discussion

6. Reinforcement (1 period)






	周  次
	第  10-12 周
	授课时间
	

	章  节
名  称
	Unit 9 The Damned Human Race+专四模考

	授  课
方  式
	理论课（  √ ）、实验课（     ）
上  机（    ）、 其他方式（   ）
	教学
时数
	14

	教学目标
	· Understand the structure of the essay

· Understand what the author really intends to say

· Appreciate Mark Twain’s writing style

· Reflect on the so-called “human nature”



	教  学
重  点
难  点
	1． 重点：掌握重点词汇及其同义、同形词辨析。
2．难点：讳饰写作修辞手法。


	教  学
方  法
	1. Grammatical teaching approach

2. Communicative teaching approach
3. 讲授＋问答＋讨论＋练习

	教学
过程

	Teaching Schedule:

1. Warming-up Questions & Check on preview (1 period)

1) What do you know about Mark Twain? Can you name some books he wrote?

2) Do you have any idea why Mark Twain became more and bitterer in his later years?

3) What is the Darwinian Theory?

4) Is Mark Twain serious when he says that he has done many months of painstaking and fatiguing work in the London Zoological Garden?

2. Background information (1 period)

3. Detailed discussion of language points (6 periods)

4. Summarizing, retelling and further discussion (2 period)

5. Exercises (2 periods)

6. Reinforcement (2 period)

Translation work




	周  次
	第 13  周至第 14 周
	授课时间
	

	章  节
名  称
	Unit 10   The World House 



	授  课
方  式
	理论课（   √  ）、实验课（     ）
上  机（    ）、 其他方式（   ）
	教学
时数
	12

	教学目标
	1. Understand King’s message in his vision of a “world house”

2. reflect the changes that King foresaw half a century ago

3. evaluate the possibility of King’s idea of peaceful world family

4.  think critically King’s view of a spiritual awakening as a solution to human problems

	教  学
重  点
难  点
	Focus and difficult points:

1. language style

Analyze the use of historical, religious and literary allusions

Appreciate the rhetorical devices used: simile, metaphor, antithesis, parallelism, etc. 

2. evaluate the author’s idea in practical terms


	教  学
方  法
	4. Grammatical teaching approach

5. Communicative teaching approach

6. Multi-media teaching

	教学
过程

	Part One: Warming up

a) what does a house suggest to you?

b) what does “the world house” mean? What did King mean by it?

c) could there be any other interpretation?

Part Two: 

background introduction

Text analysis 

Theme：
Structure:    

Detailed analysis

Part 1 words, phrases and sentence patterns

Part 2 main ideas 
Reinforcement: summary

Rhetorical devices

Do you find King a powerful writer or speaker? How do you like his style? Would you take him as your model? Why or why not? 

Find examples for the following rhetorical devices:

· Simile 
· metaphor

· historical/literary/religious allusion
· Antithesis and parallelism 

Discussion: 

· are there any lines in this essay that strikes you as particular penetrating or thought provoking? Is there anything in this essay that you don’t quite agree?

· Suppose that King was making this speech and you were among the audience, what question would you like to put to him during the question hour? 


4

